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Úvod 

Všichni jsme si vědomi, že už nějakou dobu žijeme ve 21. století. A stejně tak, jako se vyvíjí 

svět kolem nás, ani obec Podveky nechce zůstat pozadu. Cílem tohoto dokumentu je, kromě 

stručného představení naší obce všem, kteří se v Podvekách chtějí trvale usadit nebo investovat, 

seznámit stávající obyvatele se směřováním naší obce. Plán navíc slouží k zanalyzování a při-

způsobení rozvoje Podvek současné době, zájmům obce, a hlavně jejím obyvatelům. 

A proč je to vlastně potřeba? Kromě toho, že je tento rozvojový dokument potřeba pro žá-

dání o některé dotace určené pro obce a města, hlavně pomáhá obcím stanovit si dlouhodobé 

cíle rozvoje a metody, jak jich dosáhnout. Navíc je možné jej podle potřeby kdykoliv aktuali-

zovat odsouhlasením zastupitelstva obce. 

Náš strategický plán obce obsahuje základní informace týkající se historie i současného 

stavu Podvek, jejich obyvatelstva, technické infrastruktury, dopravy, služeb a dalších. Dále je 

jeho součástí vize (jaká by obec měla být), teze (shrnutí klíčových oblastí), tzv. SWOT analýza 

(analýza silných a slabých stránek, příležitostí a hrozeb), přehled jednotlivých oblastí rozvoje a 

na závěr harmonogram plnění tohoto plánu. 

Ano, je hezké mít svůj strategický plán, ale jedině tak, že všichni v obci projevíme zájem o 

jeho plnění a přiložíme ruku k dílu, věci kolem sebe zlepšíme! Nebude to přes noc a nebude to 

zadarmo, ale budeme-li při tom postupovat společně, výsledkem práce nás všech bude ještě 

lepší, soběstačnější a především spokojenější obec. 

 

A nyní již k samotnému plánu… 
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1. Charakteristika a shrnutí současného stavu obce 

 

1.1.Základní informace o obci 

Obec Podveky se nachází ve Středočeském kraji, na okraji Českomoravské vrchoviny 

v nadmořské výšce 466 metrů. Nejbližším městem jsou 9 km vzdálené Uhlířské Janovice a 

okresním městem je Kutná Hora. Dominantou obce je návrší s kostelem sv. Havla a hřbitovem, 

který jej obklopuje. Pod obec Podveky dále spadají osady Ježovice, Útěchvosty a Zalíbená. 

 

1.1.1 Lokalita 

Status obec 

LAU 2 (obec) CZ0205 528196 

Pověřená obec Uhlířské Janovice 

Obec s rozšířenou působností Kutná Hora 

Okres (LAU 1) Kutná Hora (CZ0205) 

Kraj (NUTS 3) Středočeský (CZ020) 

Stát Česko 

Zeměpisné souřadnice 49°49′30″s. š, 14°59′39″ v. d. 

  

1.1.2 Základní informace 

Počet obyvatel 208 (1.1.2024) 

Rozloha 10,28 km² 

Nadmořská výška 466 m n. m. 

PSČ 285 06 

Počet domů 161 (2024) 

Počet částí 4 

Počet katastrálních území 2 

Počet ZSJ 4 

 

1.2.Historie Podvek 

Co se historie týče, první zmínka o Podvekách pochází již z roku 1295, existence samotné 

vsi je ale ještě starší. Zakladatelé vsi (původně tvrze) byli pánové Mladota, Václav, Heřman a 

Martin z Podvek. V pohusitské době byla obec rozdělena na dvě části, z nichž jedna část byla 

v 16. století připojena k Ratajím a druhá ke Kácovu. Ve 2. polovině 17. století připadla ves 

k ratajskému panství a zůstala tak až do roku 1848. 

Roku 1877 byla v obci založena první škola, která zde dnes již není, děti od roku 1962 

docházely do školy do Rataj nad Sázavou, od roku 2005 dojíždějí do ZŠ Uhlířské Janovice. 

V roce 1932 byly v Podvekách evidovány 2 hostince, 2 obchody se smíšeným zboží, kovář, 

krejčí, obuvník, truhlář a trafika. Orná půda kolem obce byla (a stále je) obhospodařována ze-

mědělskými družstvy, popř. soukromými hospodáři. 
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Ze začátku 20. století se počet občanů žijících v Podvekách a přilehlých osadách pohyboval 

okolo 400 až 500 obyvateli, ovšem během 2. poloviny 20. století se toto číslo výrazně snížilo. 

Počet obyvatel se posledních zhruba 20 let pohybuje kolem 200. 

Původ názvu obce není příliš lichotivý. Podle badatele Antonína Profousa (který během 1. 

poloviny 20. století věnoval svůj čas zkoumání více něž 15 tisícům názvů českých obcí a měst) 

je název Podveky odvozen od původních obyvatel obce - tzv. „poděvěků“, tedy lidí, kteří se 

schovávají, zahazují nebo ztrácejí životní sílu či život. To pro dnešní obyvatele, jak věříme, již 

neplatí. 

Znaku obce Podveky dominuje figura zlatého medvěda nesoucí opatskou berlu. Tento med-

věd je dále doplněn trojící lipových listů. Počet těchto nejcharakterističtějších stromů na ka-

tastru obce symbolizuje počet osad připojených k Podvekám – a to Ježovice, Zalíbenou a 

Útěchvosty. Dominantní zelená barva ve znaku obce je barvou zemědělství a lesů. Doplňující 

kombinace barev červené a stříbrné pochází z heraldiky Talmberků a Kinských, významných 

majitelů Podvek (když byly ještě součástí Rataj). 

 

1.3.Podveky dnes 

Naše oblast je převážně zemědělská, přesto v dnešní době jen pár původních zemědělců 

znovu soukromě hospodaří, ostatní vlastníci pronajímají svoji půdu ZAS, a.s. Zbizuby nebo 

dalším soukromým zemědělcům.  

Většina dřívějších řemesel a obchodů v průběhu let z obce vymizela. Obyvatelé Podvek čím 

dál, tím víc jezdí za prací do měst. 

Protože děti dojíždějí do ZŠ Uhlířské Janovice, byla pro tu potřebu zřízena autobusová linka 

Uhlířské Janovice–Soběšín. Nově obcí prochází také linka Soběšín–Kutná Hora. 

K roku 2024 mají Podveky i s přilehlými osadami 161 objektů a 208 (k 1.1.2024) občanů 

s trvalým pobytem. Objektů rekreačně obydlených (včetně rekreačních chalup nevyčleněných 

z bytového fondu) je z toho 62. 

 

1.4.Zajímavá místa v obci a okolí 

Z pamětihodností v Podvekách je třeba zmínit kostel sv. Havla, který dominuje obci. Jedná 

se o filiální kostel (v územním členění římskokatolických farností „vedlejší kostel“) barokního 

slohu. Původně šlo o gotickou stavbu, která roku 1783 prošla pozdně barokní přestavbou. Je 

obklopen hřbitovem obkrouženým ohradní zdí. Kostel je spolu s ohradní zdí, márnicí a litino-

vým křížem (stojícím vně hřbitovní zdi) chráněn jako kulturní památka. Poutní mše se koná 

kolem 16. října na den památky svatého Havla. 

Na kopci Stařechov poblíž Ježovic stojí asi dva metry vysoký „kamenný stůl“ tvořený 

čtyřmi kamennými nohami a deskou z amfibolické krystalické břidlice, tzv. „modráku“. 

 

2. Vize 

Obec Podveky by měla být příjemným místem k životu pro všechny její obyvatele a zároveň 

atraktivním místem k trávení volného času pro chataře. 
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3. Teze 

Obec Podveky chce v následujících letech uskutečňovat takové kroky rozvoje, aby byla 

v porovnání s ostatními nedalekými obcemi konkurenceschopným a atraktivním místem přede-

vším pro trvalé usazování mladých rodin s dětmi. Jedině tak, že budeme vytvářet příjemné pro-

středí pro nově příchozí, zajistíme, že za padesát let bude v Podvekách ještě někdo žít. To oni 

jsou budoucností obce! 

Zároveň si ale uvědomujeme, že se nesmí zapomínat i na stávající obyvatele. A už vůbec 

ne na ty starší. Ano, možná už hůře vidí nebo slyší, ale vždycky byli a pořád jsou našimi plno-

hodnotnými spoluobčany. Celý život pracovali a teď, když už nemohou, jim to musíme zase 

my oplácet. Vždyť to díky nim je dnes obec taková, jaká je. Zaslouží si, aby o ně bylo dobře 

postaráno, a právě o to se bude obec nadále snažit. 

Pozornost si zaslouží i špatný stav silnic procházejících obcí, kterým nesvědčí provoz těž-

ších vozidel jako jsou např. zemědělské stroje. 

A v neposlední řadě se chtějí Podveky pokusit o větší zapojení občanů do věcí veřejných. 

Chceme proto všechny vždy včas informovat o chystaných akcích, zasedáních zastupitelstva, 

krocích vedení obce a o dalších důležitých událostech. Všechno podstatné se občané dozví 

z pravidelně aktualizovaných webových stránek a z příspěvků do novin mikroregionu. 

 

 

4. Pro koho je plán určen 

Strategický plán obce Podveky a z něho plynoucí výhody jsou určeny pro úplně všechny 

obyvatele obce. Není možné, abychom se soustředili jen na vybrané (vyvolené) skupiny oby-

vatelstva. Každý, ať už je mladý nebo starý, z té či oné části obce, starousedlík nebo nově při-

stěhovalý, si v tomto plánu jistě najde to svoje. 

Věříme, že je správné, aby z rozvoje obce měli užitek, pokud možno, všichni její obyvatelé. 

 

 

5. SWOT analýza 

SWOT analýza je analýza zkoumající silné a slabé stránky, příležitosti a hrozby spojené 

s plánovaným rozvojem obce. Je užitečná tím, že pomáhá subjektu (v tomto případě obci) určit, 

zda se plánové směřování obce popsané v tomto dokumentu vyplatí či nikoliv. 

 

SWOT 

analýza 

 

Kladné stránky 

 

Záporné stránky 
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Interní 

analýza 

Silné stránky 

Větší konkurenceschop-

nost a atraktivita obce. 

Lepší informovanost ob-

čanů. 

 

Slabé stránky 

Vysoké náklady na chytanou 

technickou infrastrukturu 

v obci (vodovod a ČOV). 

 

 

Externí 

analýza 

Příležitosti 

Aktivnější zapojení obyva-

tel do dění v obci. 

Zamezení odlivu produk-

tivních občanů. 

Možnost zažádání o zají-

mavé dotace pro obec. 

Hrozby 

Zvyšující se náklady v sou-

vislosti s všeobecným zdra-

žováním. 

 

 

6. Přehled jednotlivých oblastí rozvoje obce 

 

6.1.Komunikace a doprava 

     Obcí prochází silnice II. třídy Uhlířské Janovice – Český Šternberk a dále také silnice III. 

třídy Podveky – Ježovice a Podveky – Útěchvosty. 

     V Podvekách ani žádné jejich části není železniční spojení, tudíž občané musí využívat au-

tobusové dopravy, která zde v posledních letech znatelně posílila. Linky vedou ze Soběšína 

přes Rataje nad Sázavou do Uhlířských Janovic, popř. do Sázavy či do Kutné Hory. 

     Obec má problémy s údržbou místních komunikací, do Útěchvost je v zimě obtížné zajistit 

dobrou průjezdnost. Na opotřebování vesnicemi procházejících komunikací, které nejsou sta-

věny na těžší provoz, se podepisuje i velké množství zemědělské techniky a jiné dopravy, která 

po nich jezdí. 

     Z toho důvodu je potřeba nový povrch těchto komunikací. Což ale obec nyní nebude řešit, 

protože se v následujících 2 letech chystá budování vodovodu a kanalizace. Teprve po dostavbě 

těchto velkých staveb bude čas a snad i finance na opravu místních komunikací.  

     V nejbližší době se též nabízí zajištění bezpečné pěší cesty pro děti ze Zalíbené do Podvek. 

V současnosti totiž žádná taková neexistuje a velmi frekventovaná hlavní silnice pro tento účel 

není bezpečná. Již v roce 2024 se chystá na vytyčené cestě výsadba nových stromů a keřů.  

 

6.2.Technická infrastruktura 

     V Podvekách není veřejný vodovod, ten je pouze v Útěchvostech. Většina domácností má 

vlastní domovní studny, a protože jejich kvalita není pravidelně kontrolována, je voda z nich 

převážně pouze užitková. Vybudování vodovodu je ale v plánu pro rok 2024.  

     Kanalizace je dešťová a právě odpadová (hlavně splašková) voda je jedním z hlavních pro-

blémů obce. Obec usilovně hledá řešení na jeho nápravu a v plánu je tak vybudování splaškové 

kanalizace, zatím v obci Podveky. Další budování závisí na finanční situaci obce.  
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     Kabelizace telefonní sítě po vesnicích byla provedena v roce 1998. 

     Obec Podveky plynofikaci nemá a zavedení plynu do obce vzhledem k současné situaci ve 

světě (a na trhu) ani není v plánu. 

     Svoz komunálního odpadu na skládku pro obec Podveky zajišťuje firma FCC HP s.r.o. – 

Uhlířské Janovice. Obec se na jeho odvozu a uskladnění finančně podílí cca 50 %. V Podvekách 

a přilehlých osadách jsou i sběrná místa na tříděný odpad, čehož občané využívají a poctivě 

třídí. Nebezpečné, velkoobjemové či rostlinné odpady jsou mobilně sváženy firmou FCC HP 

s.r.o. Komunální odpad a jeho svoz tedy nepatří v naší obci mezi problémové oblasti. 

      

6.3.Sociální infrastruktura 

     V obci Podveky není mateřská ani základní škola, děti proto za základním vzděláním dojíž-

dějí do Uhlířských Janovic. V současnosti je v jednání zřízení dětské skupiny v prostorách staré 

školy. 

     Zdravotnická služba je zde zajištěna, v budově obecního úřadu je zřízeno zdravotnické stře-

disko. Dvakrát týdně sem dojíždí lékař, čímž občanům částečně odpadá složité dojíždění za 

ošetřením. 

     Ocitne-li se někdo z našich občanů ve složité životní situaci (např. díky všeobecnému ná-

růstu nákladů na bydlení), obec se mu pokusí pomoci. Základem je nebát se o pomoc požádat. 

Dále obec Podveky ráda pomůže obyvatelům s vyplňováním žádostí o důchod, sociální dávky, 

stavební povolení a dalších formulářů. Každý má svých starostí dost, alespoň v tomto mu může 

obec ulehčit život, projeví-li o to žadatel zájem. 

     Co se sportovní infrastruktury týče, u obecního úřadu je hřiště na volejbal, nohejbal a tenis. 

Pravdou je, že sportovní vybavení u hřiště není v nejlepším stavu a bylo by vhodné jej postupně 

nahrazovat novým. Což se již postupně děje. Ani malé děti se v obci nenudí, mají zde písko-

viště, dětské houpačky, prolézačky a kolotoč, to vše taktéž hned vedle OÚ. Před pár lety bylo 

v obci vybudováno také fotbalové hřiště. To je dnes využíváno především při obecních kultur-

ních akcích.  

     Kulturní a sportovní akce se v Podvekách se v posledních letech (i z důvodu pandemie co-

vidu-19) příliš nekonaly, ovšem tradici zde má každoroční nohejbalový turnaj a turnaj v malé 

kopané nebo pouštění draků. Prostor pro rozvoj dalších kulturních akcí tu tedy určitě je a obec 

začala již některé realizovat. Měli jsme tak první ročníky Jablíčkobraní, Dýňobraní a chystáme 

i další.  

     Přestože se v obci žádný kulturní dům ani jiné podobné zařízení nenachází, pro kulturní akce 

(jako např. besedy či sousedská setkání) mohou sloužit prostory v budově OÚ. Donedávna zde 

byla i obecní knihovna, do které ale bohužel skoro nikdo nechodil, a proto byla nahrazena tzv. 

kniho-budkami rozmístěnými různě po obci. 

 

6.4.Služby 

V obci Podveky funguje prodejna s potravinami a smíšeným zbožím, kterou od roku 2000 

provozuje Obecní úřad Podveky. 
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V budově obecního úřadu jsou také zřízeny prostory využívané pro kadeřnictví, kosmetiku,  

masáže a pedikúru. Všechny tyto služby nově fungují i během týdne a také častěji, než bylo 

zvykem. 

Vedení obce má v plánu tyto služby pro obyvatele Podvek udržovat (a ideálně ještě vylep-

šovat) i nadále. 

Změn doznává i správa webových stránek obce, které jsou v poslední době častěji aktuali-

zované, díky čemuž se každý v obci dozví o všem důležitém. Kromě toho, se nadále počítá 

s odběrem stávajících novin mikroregionu, které jsou mezi občany Podvek velmi oblíbené. 

 

7. Priority rozvoje obce podle občanů 

V květnu roku 2023 obec Podveky požádala své občany, aby se prostřednictvím vyplnění 

dotazníku vyjádřili, co je podle jejich názoru v obci potřeba vylepšit. V čem vidí oni sami nej-

větší nedostatky a jaké by měly být priority obce v nejbližších letech? 

Vrátilo se nám celkem 72 dotazníků, pokud budu brát jen trvale obydlené nemovitosti, je 

to 73% návratnost, pokud úplně všechny objekty, je to 45%. Což je velmi vysoké číslo ve 

srovnání s dotazníky v jiných obcích, tam je návratnost kolem 20%. Ale občané naší obce 

mají vždy i vysokou účast při volbách, referendech... Z toho vyplývá, že mají zájem o to, co 

se v obci děje.  

Občané si například nepřejí přechody v obci, radar, retardéry, veřejný rozhlas, informační 

elektronické panely, zákaz nedělní hlučné práce, odkoupení kostela. Tím se tedy obec nebude 

zatím zabývat.  

Co naopak velmi chtějí, je rozšíření dětského hřiště o nové prvky, opravu místních komu-

nikací, zimní udržování chodníků, zachování odvozu bioodpadu, opravy pomníků, zachování 

obchodu, kadeřnictví, masáží a kosmetiky, dílničky pro děti i dospělé, letní kino, obědy pro 

seniory, pečovatelky, oslavu 730 let naší obce, pozemkové úpravy, alej ke kostelu, dětský kar-

neval, dětský den, stavbu májky, vedení kroniky a Kniho budky. Tím vším se tedy zabývat 

budeme, protože zde byly odpovědi ANO v drtivé většině dotazníků.  

U zbývajících otázek vždy převažovalo ANO, ale ne tak přesvědčivě.  

V připomínkách byl největší zájem o úpravu plochy kolem kapličky a popelnic v 

Útěchvostech. Dále byl velký zájem o cestu ze Zalíbené do Podvek, to již řešíme, je kolem 

hodně papírování, na jaře budeme realizovat. Musíme být v souladu se stavbou vodovodu, 

aby se cesta neřešila dříve než vodovod a naše práce pak nepřišla vniveč.  

 

8.Harmonogram plnění plánu 

 

 

Cíl / Opatření / Aktivita 

 

Termín 

 

Náklady 

obce 

Vlastní 

zdroje 

 

Dotace 

Skupinový vodovod 2024-

2025 

do 10 

milionů 

cca 1,8 mili-

onu 

nepatří 

obci 

Kanalizace Podveky 2024-

2025 

6 mili-

onů 

Úvěr,půjčka Nepatří 

obci 
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Pěší cesta Zalíbená-Podveky 2024 Cca 

30.000 

Kč 

vše Na 

stromy 

cca 

150.000,-  

     

     

     

     

 

 

     Strategický plán obce Podveky pro období 2024–2026 byl projednán a schválen obecním 

zastupitelstvem dne 1.2.2024 na 1. veřejném zasedání roku 2024.  

 

         

Iveta Chábová 

Starostka obce 


